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B A R A B Á S  H A J N A L

A csíkszeredai önkormány-
zati képviselők hétfői so-
ron kívüli ülésén egyebek 

közt megszavazták a Harvíz regi-
onális víz- és csatornaszolgáltató 
pályázatát, melynek segítségével 
digitalizálnák a vízórák leolvasását 
nemcsak Csíkszeredában, hanem 
a többi kiszolgálási területükön is. 
Bogáti Csaba, a Harvíz Rt.  vezér-
igazgatója elmondta, összesen 31 
ezer vízóra leolvasását kell bizto-
sítaniuk, havi, három havi, illetve 
félévi rendszerességgel, attól füg-
gően, hogy városi lakótelepeken 
vagy vidéken, magánszemélyeknél 
vagy vállalatoknál kell leolvasni a 
vízfogyasztás mértékét. Mindez na-
gyon megterhelő a szolgáltatónak, 
ezért éltek az Európai Unió Nagy 
Infrastruktúra Operatív Programja 
(POIM) pályázatának lehetőségé-
vel, melynek révén digitalizálhat-
ják vízórarendszerük egy részét. 
„Közel 8 ezer vízórát érintene a 
projekt, ezek közül 4470 digitalizált 
vízórával Csíkszeredában és Szé-
kelyudvarhelyen oldanánk meg a 
vízóra leolvasását egy összegyűjtő 
rendszerrel, amely azt jelenti, hogy 

egy szerverre futnának be minden 
órától a valós idejű adatok, így bár-
mikor lehetne ellenőrizni a fogyasz-
tás mértékét. Ez segítene azoknak 
a problémáknak a megoldásában 
is, amelyek abból adódnak, hogy 
különbözet van a főóra adatai és 
a benti kis vízórák adatai között, 

ugyanis már jobban lehetne követ-
ni, ha a tömbházban például elfo-
lyás van. Továbbá 3505 leolvasót 
szereznének be, amelyekkel bizo-
nyos távolságból le lehetne olvasni 
a vízórákat például a kapu előtt, 
anélkül hogy be kellene menni az 
udvarra” – magyarázta Bogáti. En-
nek a pályázatnak az összértéke 
8,43 millió lej, amelyből két száza-
lékot a csíkszeredai helyi költség-
vetésből biztosítanak, azaz 158 ezer 
lejt. A projekt leadási határidejének 
rövidsége miatt döntöttek így, azon-
ban a későbbiekben a többi érintett 
önkormányzat is hozzájárul a saját 
önrészével, így csökkenni fog a me-
gyeszékhely által biztosított összeg.

Napelemek a középületekre

A testület továbbá jóváhagyta, 
hogy a csíkszeredai önkormány-
zat pályázhasson a POIM kiírására 
napelemek felszerelésére 12 köz-
épületre az energiahatékonyság 
növelése céljából. Korodi Attila, 
Csíkszereda polgármestere el-
mondta, amennyiben nyertes lesz a 
pályázat, jövő év végéig meg is kell 
valósítani. „A szakértők számítása 
szerint a közintézmények évi 1,6 
gigawatt elektromosáram-fogyasz-
tást generálnak, amennyiben sike-
rül felszerelni a napelemparkokat, 
általuk 42 százalékos lehet az ener-
giatermelés az összfogyasztásból, 

azaz ugyanennyivel kisebb lehet a 
villanyszámlájuk” – fejtette ki Ko-
rodi. Arra a kérdésre, hogy az ener-
giatermelés értékét a csíkszeredai 
ködös klíma fi gyelembevételével 
számolták-e ki, a városvezető meg-
erősítette, hogy a pályázat mögött 
van egy komoly energetikai terv, 
amely a napelemek kapacitását 42 
százalékosra becsülte a csíki időjá-
rási viszonyokhoz mérten. Ezek a 
napelemek ugyanis nemcsak a nap 
közvetlen fényét, hanem a nappali 
fényt is felhasználják az energiater-
melésre.  Bors Béla alpolgármester 
pedig a projekt értékét ismertette, 
mint mondta, 5,8 millió lej fi -
nanszírozásra pályáznak. 
Ebből az összegből főként 
oktatási intézményeket lát-
nának el napelemekkel, 
azaz a városi kertészetet, a 
bölcsődét, a Xantus János 
Általános Iskola épületeit, a 
Székely Károly Szakközépiskolát 
és a sporttermét, az Octavian Go-
ga Főgimnáziumot, a Micimackó 
napközit, a Kisherceg napközit, a 
Napocska napközit, a József Attila 
Általános Iskola tornatermét, va-
lamint a Nagy István Művészeti Is-
kola épületét. „Készülünk további 
pályázati csomaggal is, amelyben 
további középületeket vonnánk be 
a projektbe, például a Csíki Csob-
banót is, hogy amint lesz egy újabb 
kiírás, tudjuk mihamarabb megpá-
lyázni” – tette hozzá.  

Élnek a pályázási lehetőséggel
Digitális vízóraolvasást vezetne be a Harvíz Rt.

Sokszor nehéz leolvasni az aknákban lévő 
vízórákat. A digitális órák megkönnyítenék 
a vízfogyasztás követését
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S Z É C H E L Y  I S T V Á N

E lkezdődött országszerte az idei 
mezőgazdasági támogatások 

elszámolási összegeinek kiutalása. 
Hargita megyében 25 595 gazda igé-
nyelte a támogatásokat idén, jelentős 
részük már megkapta a juttatások 
előlegét az október közepe óta eltelt 
időszakban. Mint arról Haschi And-
rás, a Hargita Megyei Mezőgazdasági 

Intervenciós és Kifi zetési Ügynökség 
(APIA) vezetője lapunknak beszámolt, 
mintegy 2000 jogosult nem kapta meg 
az általa igényelt juttatások előlegét, 
többnyire olyanok, akik ökogazdálko-
dási támogatást igényeltek. Technikai 
okai vannak annak, hogy az ő bank-
számláikra nem érkezett még meg a 
támogatási összegek első részlete, az 
országos rendszerben hiányzott vala-
mi, ami miatt esetükben nem tudták 
kiszámítani a támogatási összegeket 
– tájékoztatott az APIA Hargita me-

gyei kirendeltségének vezetője, meg-
jegyezve, hogy mivel a rendszerben 
minden mindennel összefügg, az érin-
tettek nemcsak az ökogazdálkodási 
támogatás előlegét, hanem más jut-
tatások első részletét sem kaphatták 
meg. Ők így az elszámolási összeggel 
együtt kapják majd meg az elmaradt 
előlegeket is.

Karácsonyig megkaphatják 
a pénzt

A vonatkozó előírások értelmében a 
mezőgazdasági alaptámogatás elszá-

molási összegének kiutalása decem-
ber 5-étől jövő év júliusának végéig 
tart, a többi támogatás elszámolási 
összegeinek kiutalására vonatkozó-
an nincs megszabott határidő. „Én 
azonban bízom benne, hogy a gaz-
dák többségének december végéig 
kifi zetjük a támogatásokat. Igyek-
szünk minden tőlünk telhetőt meg-
tenni azért, hogy karácsonyig min-
denki megkapja a pénzt” – közölte 
Haschi András. Vannak azonban 
olyan gazdák is, akik pénz helyett 

csak egy arról szóló értesítést kap-
nak ebben a hónapban, hogy tőlük 
megvonták a támogatást. Ők azok, 
akik tavasszal felégették földjeiket. 
Hargita megyében több mint kétszáz 
gazda veszítette el így a mezőgazda-
sági juttatásokat. „Ők gyakorlatilag 
most fognak szembesülni azzal, 
hogy akkor nekik tényleg nem 
fogják utalni a pénzt. Eddig 
még volt olyan, aki esetleg 
reménykedett abban, hogy 
csak előleget nem kapott, 
de most elkezdjük postán 
kiküldeni a kifi zetési érte-
sítéseket, és azon pontosan, 
számszerűen írja, hogy az il-
lető miért nem kap támogatást vagy 
milyen megvonásban részesül” – fo-
galmazott az APIA Hargita megyei 
vezetője, kérdésünkre megjegyezve 
azt is, hogy a támogatások megvoná-
sának okai között idén a tarlóégeté-
sek voltak a leghangsúlyosabbak. 

A Hargita megyei gazdák egyéb-
ként összesen 70–80 millió euró ér-
tékben kapnak támogatásokat idén.

Elkezdődött a mezőgazdasági támogatások elszámolási összegeinek kiutalása
• A szerencsésebb gazdák már a napokban megkap-
hatják az általuk idén igényelt mezőgazdasági támo-
gatások elszámolási összegeit, ugyanis az Országos 
Mezőgazdasági Intervenciós és Kifizetési Ügynökség 
(APIA) tegnap megkezdte az összegek folyósítását. 
Hargita megyében több mint 25 000 gazda várja a 
juttatások második részletét, közülük mintegy kétezren 
egy összegben kapják meg a teljes támogatást, néhány 
százan azonban csak egy értesítést kapnak arról, hogy 
tőlük idén megvonták a finanszírozást.

• Két pályázatról is döntött a csíkszeredai önkor-
mányzati képviselő-testület hétfői rendkívüli ülésén. 
Az egyik a Harvíz Rt. regionális vízszolgáltató pro-
jektje, melynek révén digitalizálnák a vízóraolvasást 
a szolgáltatási területükön, a másik pedig az önkor-
mányzaté, amellyel 12 középület, főként iskolák nape-
lemmel való felszerelését finanszíroznák.

A tarlóégetők most szembesülnek 
azzal, hogy nem kapnak támogatást
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